
ECHO
KLUCZ

W numerze:
INFORMACYJNY

MIESIĘCZNIK
SAMORZĄDOWY

Nr. 4/83
KWIECIEŃ 1999

ISSN 1426-1987

Bogucin Duży - Bydlin - Chechło - Cieślin - Golczowice - Hucisko

Jaroszowiec - Klucze - Kolbark - Krzywopłoty - Kwaśniów Dolny
Kwaśniów Górny - Rodaki - Ryczówek - Zalesie Golczowskie

- Z prac Rady Gminy

- 0 Załamaniu się rolnictwa

- Wywiad z komendantem

Komisariatu Policji

Mirosławem Lisem

- Firma na Osadzie YERBUS

Z okązji świąt ‘Wiedkiej tycy

wszystkim Mieszkańcom

(jminy ‘Kjucze
widc radości i spokoju

życzą

<Wójt

Zarząd i ‘Rada

gminy Kfucze [
Nil1 ■ . ‘IIHJ

zoiw

■

HIK

. . ■

&aprassza
nu film

OCrjJW I iWCWf

Dnia 30.04.99 godz. 11.00 (seans szkolny) i godz. 18.00

Dnia 01.05.99 godz. 17.00

Dnia 02.05.99 godz. 19.00

jy jlŁJbŁ.

Bilety: 12 zł. - ulgowy (zbiorowy dla szkół)
15 zł. - normalny

Przedsprzedaż biletów od dnia 26.04.99

w DK Papiernik w godz. od 8.00-14.30



str. 2 ECHO KLUCZ kwiecień 1999

Sesja budżetowa
uchwalenie budżetu na 1999r. stało się faktem

Na sesji w dniu 18 marca 1999 r. uchwalono budżet gmi
ny Klucze na bieżący rok. Jak zwykle przy uchwaleniu bu
dżetu nie było jednomyślności. Poszczególne komisje Ra
dy Gminy wypracowały jednak pewne stanowisko, które

zaprezentowali przewodniczący poszczególnych komisji.
Wójt Gminy - Małgorzata Węgrzyn bardzo szczegółowo
omówiła poszczególne elementy budżetu.

Za uchwaleniem budżetu przed
stawionego przez Zarząd Gminy by
ło 18 radnych, natomiast wstrzyma
ło się od głosu 6 radnych. Budżet

przyjęto, ale komisje egzekwować
będą realizację wniosków złożonych
podczas obrad. Pani Wójt podzięko
wała Radzie za przyjęcie budżetu,
podziękowanie złożył także zastępca
Wójta Józef Kaczmarczyk, który
podkreślił, że był to trudny etap, ale

realizacja tego budżetu będzie rów
nież trudna.

Ta trudność wynika z tego, że za
dań jest wiele, a środki finansowe

ograniczone, szczególnie teraz kie
dy wchodzą w życie ważne reformy.

Pani Wójt jest jednak optymistką,
stwierdziła, iż ma nadzieję na reali
zację wielu zadań korzystając w du
żej mierze ze środków pomocowych.

W obradach sesji uczestniczyli sołty
si. Poruszyli oni kilka problemów do
tyczących poszczególnych wsi między
innymi: oświetlenia ulicznego, budo
wy szkoły w Kwaśniowie, mieszkalnic
twa komunalnego, zagospodarowania
budynku wielofunkcyjnego w Krzywo-
płotach. Ogólnie obrady przebiegały
bardzo spokojnie.

Rozmawiałam w przerwie sesji
z sołtysami, którzy opowiedzieli
o sobie i o swojejpracy.

Mieczysława Zubelska - soł
tys Huciska, ma 46 lat, jest mę
żatką, ma troje dzieci, funkcję sołty
sa w Hucisku pełni już III kadencję.
Mówi, że ma bardzo dobry kontakt

ze swoimi ludźmi, nie ma większych
problemów jeśli chodzi o sprawy
wsi. Ludzie cieszą się z nowej drogi,
Jest natomiast konieczny drobny re
mont drogi dojazdowej do Huciska

i odwodnienie w pewnym rejonie
wsi. Ponadto mieszkańcy chcieliby
jakoś rozwiązać sprawę budynku,
w którym kiedyś była świetlica,
chcieliby aby ten budynek był zago
spodarowany chociaż na okres letni.

Piotr Mól - sołtys Kwaśnio-

wa Dolnego, ma 48 lat, jest żona
ty, ma dwoje dzieci, jest sołtysem II

kadencję. Ma nadzieję, że z nowo

wybraną Radą Sołecką będzie się
dobrze układała współpraca. Pierw
szym i najważniejszym problemem
dla Kwaśniowa jest budowa szkoły
podstawowej. Mieszkańcy uważają,
że inne sprawy są mniej ważne.

Chcieliby jednak, aby zrobiono

przystanek przy szkole i parking ko
ło cmentarza.

Piotr Szreniawa - sołtys
Kwaśniowa Górnego, ma 50

lat, jest żonaty, ma troje dzieci. Jest

sołtysem I kadencję, a w poprzed

niej kadencji była jego żona. Ma

kontakt z ludźmi, interesuje się pro
blemami wsi, wybrany został spo
śród 3 kandydatów zgłoszonych na

stanowisko sołtysa. Jak mówi, nie

ma ważniejszego problemu w Kwa-

śniowie jak budowa szkoły.

W kwietniu wydajemy 83 numer. Wydawanyjest od roku

1991 z kilkumiesięczną przerwą (od listopada 1992 -

czerwca 1993r), początkowo przez GOKSTiR, obecnie

przez Radę Gminy Klucze. Nakład gazety zmieniał się,
rozpoczynaliśmy od 100 egzemplarzy, a obecnie wydaje
my 700. Początkowo teksty były pisane na maszynie, a ma
tryca powielana na kserokopiarce. Od 1994r składana

jest na komputerze, w lipcu 1997 ożywiła nasze pismo ko
lorowa okładka.. Dziennikarze piszą artykuły do gazety
bezpłatnie. Redaktor naczelnyjest równocześnie sekreta
rzem redakcji, redaktorem technicznym i korektorem.
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i jego krótka historia
Głównym założeniem naszej redakcji

jest tworzenie pisma dotyczącego naszej
lokalnej społeczności, jej obyczajów, hi
storii i kultury. Poruszamy sprawy sa
morządowe, informujemy o ważnych
minionych i obecnych wydarzeniach,
opisujemy ciekawe miejsca i interesują
cych mieszkańców gminy.

Korzystamy z uprzejmości wielu

osób, którzy związani są z naszym tere
nem rodzinnie i zawodowo i chcą po

Walentyna Kardynał - soł
tys z Rodak, ma 50 lat, jest mężat
ką. Wybrana została na sołtysa spo
śród czterech kandydatów. Bardzo

mocno zaangażowała się w pracę

społeczną. Widzi wiele potrzeb, ale

najważniejszą sprawą jest budowa

ulicy Chechełskiej i budowa parkin
gu przy kościele. Trudno jej wymie
niać wszystkie prace, które są do wy
konania w Rodakach gdyż jest ich

dość sporo, ma jednak nadzieję, że

powoli będą one realizowane.
Halina Ładoń

dzielić się swoimi przeżyciami lub opo
wiedzieć o przygodach.

Zapraszamy wszystkich Mieszkańców

GMINY KLUCZE do współtworzenia,
ECHA KLUCZ, które staje się trwałym
dokumentem wydarzeń, i może stano
wić bazę informacji dla tych, którzy ta
kich informacji o gminie Klucze poszu
kują. Jest pomocna nie tylko dzieciom

ze szkół podstawowych poszukującym
materiałów o gminie, ale także studen
tom piszącym prace dyplomowe i wielu

instytucjom spoza gminy. Wysyłamy na
sze ECHO do ponad dwudziestu instytu
cji w całym kraju, mamy też czytelników
za granicą. Gazeta nasza bierze także

udział w ogólnopolskiej wystawie prasy

lokalnej, która to wystawa odwiedza już
kolejne miasto.

Rozpoczynający się nowy rok w redak
cji niesie wiele nadziei. Chcemy, aby ga
zeta rozwijała się nadal, aby w redago
waniu pisma uczestniczyło więcej czy
telników, zapraszamy do współpracy na
uczycieli, radnych, sołtysów, pracowni
ków różnych instytucji i urzędów.
Wszystkim, którzy do tej pory wytrwale
przez te kilka lat służyli swoim piórem
serdecznie dziękuję. Chcielibyśmy, aby
nadal nasza gazeta lokalna była miej
scem wymiany myśli, aby poprzez kon
takt z ludźmi można było dostrzec spra
wy, których na co dzień się nie widzi..

Chcielibyśmy także wprowadzić do

gazety bezpłatne ogłoszenia dla osób,
które poszukują pracy i dla tych, którzy
tę pracę dać mogą.

Zachęcam do współpracy.
Halina Ładoń
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BUDŻET GMINY KLUCZE

- na 1999r.
Zgodnie z art. art. 6 i 7 - ustawy z dnia; 8 marca 1990 r. - “o samorządzie terytorial

nym” do zakresu działania gminy należą wszystkie sprawy publiczne o znaczeniu lokal
nym i zaspokajanie zbiorczych potrzeb wspólnoty.

Konstruując budżet na rok 1999 - Zarząd Gminy - przyjął za swój obowiązek - koniecz
ność zabezpieczenia najniezbędniejszych potrzeb w celu umożliwienia prowadzenia
podstawowej działalności gminy . Opierając się na prognozowanych dochodach - któ
rych wielkość określono na kwotę; 15.786.819 zł. - stwierdzono, że środki te nie zaspo
koją w pełni potrzeb mieszkańców naszej gminy. Wnioski z zebrań wiejskich - tylko w za
kresie dróg - zamknęły się kwotą; 6.500.000 zl.

Syndrom “przykrótkiej kołdry” - znamy z własnego doświadczenia prawie wszyscy.
Jak zadowolić wszystkich - jak znaleźć „złoty środek”.

Najbardziej kontrowersyjną i budzącą najwięcej emocji sprawą była i jest sprawa

oświaty. Przyznana na 1999r. - “subwencja oświatowa” - w porównaniu z rokiem ubie
głym wzrosła tylko o 10% - i wystarcza zaledwie na pokrycie wydatków płacowych - bez

wzrostu kosztów utrzymania placówek ( energia, woda, gaz, ciepło),i podwyżki płac dla

nauczycieli.
Przydzielone dla oświaty środki - w wysokości; 8.000.000.zl. - mimo iż stanowią aż

48,9 % wydatków całego budżetu gminy - obejmują jedynie bieżące potrzeby - tj. wyna
grodzenia + utrzymanie obiektów. Nie wystarcza ich na remonty kapitalne, realizację za
dań inwestycyjnych ani też na działalność 2 Gimnazjów - które zgodnie z obowiązującą
ustawą, rozpoczną swoją działalność od dnia; 1 września 1999r.

Podobne emocje i problemy towarzyszyły przydziałowi środków dla pozostałych dzia
łów budżetu.

W dniu; 18 marca 1999r. na Sesji Rady Gminy - Uchwałą Budżetową
Nr A/66/99 Rada Gminy Klucze - zatwierdziła - przedstawionyjej przez

Zarząd Gminy i omówiony na Komisjach - Budżet Gminy Klucze na rok

1999.

Dochody Budżetu Gminy Klucze - ustalono na kwotę; 15.786.819.zł.

Wydatki Budżetu Gminy Klucze - ustalono na kwotę; 16.338.058.zl.

Deficyt Budżetu Gminy Klucze - stanowiący kwotę; 571.239.zl.

( różnica pomiędzy dochodami a wydatkami) - zostanie pokryty z;

■ przychodów z nadwyżki budżetowej - uzyskanej z roku 1998 - w kwocie; 441.239.zł.

■ przychodów uzyskanych ze sprzedaży mienia komunalnego - w kwocie; 130.000 .zł.
Zatwierdzono też plan finansowy “Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska
i Gospodarki Wodnej” - na kwotę; 131.152.zl.

oraz

Plan przychodów i wydatków Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu, Turystyki
i Bekreacji w Kluczach - w kwocie; 1.172.039 .zł.

Zabezpieczono kwotę rezerwową - w wysokości; 288.058.zł.

na pokrycie nieprzewidzianych wydatków i realizację infrastruktury.
Uchwalono, że dochody z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów
alkoholowych - w wysokości; 100.000.zl. - w całości zostają przeznaczone na realizację
zadań z zakresu przeciwdziałania alkoholizmowi.

Nawiązać kontakt

z radnymi!
Informujemy, że wszyscy radni są członkami

poszczególnych komisji Rady Gminy.

Informacje i kontakt z nimi można uzyskać
za pośrednictwem Biura Rady Gminy

tel. 642-85-08.

Gdzie znajdziesz ECHO KLUCZ
W chwili obecnej na terenie gminy Klucze znajduje się kilka stałych

punktów, w których sprzedajemy ECHO KLUCZ;
Kiosk TOTO - Klucze

Sklep Kosmetyczny Klucze - pani Zofii Łydkowej ul. Zawierciańska

Sklep spożywczy - pani Elżbiety Wioch ul. Zawierciańska

Kiosk - pani Lidii Cipińskiej ul Bolesławska

Pawilon Handlowy Klucze - stoisko pani Celiny Pałkowej
Kiosk na Osiedlu - pana Jarosława Uchto

Poczta Klucze

Kasa Urzędu Gminy
Kiosk - Klucze Osada przy IP

Kiosk Bydlin - u państwa Nocoń

Sklep spożywczy Kodaki - u pani Haliny Tkacz

Zapraszamy do zakupu tego lokalnego pisma samorządowego. Jeśli uważa
cie Państwo, że w waszej miejscowości jest możliwość sprzedaży ECHA KLUCZ

prosimy o kontakt z redakcją, możemy zwiększyć nakład.

(HŁ)

INFORMACJE I KOMUNIKATY

Ustalone dochody na 1999 rok;
% udział poszczególnych źródeł dochodów - w całości planu dochodów - przedstawia

się następująco;
1 - Podatki i opłaty lokalne 4.810.800 - 30,5%
2 - Dochody z majątku gminy 280.000 - 1,8%
3 - Udziały w podatku stanowiącym dochody państwa 3.878.905 - 24,6%
4 - Subwencje ogólne z budżetu państwa 5.326.944 - 33,7%

w tym;
część podstawowa 20.957 - 0,1%
część oświatowa 4.826.733 -30,6%
część rekompensująca - utracone dochody z podatków od 439.254 - 2,8%
środków transportowych
część rekompensująca - dochody utracone z tytułu ulg i zwolnień 40.000 - 0,2%

5 - Dotacje celowe na realizację zadań zleconych i powierzonych 1.490.170 - 9,4 %

oraz dofinansowanie zadań własnych z zakresu administracji państwowej i

samorządowej
Razem; 15.786.819,-100%

Ustalone limity wydatków;
% udział poszczególnych działów w ogólnym planie wydatków Budżetu Gminy Klucze

na rok 1999 - przedstawia się następująco;
40 - Rolnictwo

50 - Transport
70 - Gospodarka komunalna

74 - Gospodarka mieszkaniowa oraz niematerialne usługi komun.

79 - Oświata i wychowanie
83 - Kultura i sztuka

85 - Ochrona zdrowia

w tym; przeciwdziałanie alkoholizmowi -

86 - Opieka społeczna
87 - Kultura fizyczna i sport
89 - Różna działalność

91 - Administracja państwowa i samorządowa
93 - Bezpieczeństwo publiczne
97 - Różne rozliczenia - rezerwy;

Razem; 16.358.058,-100 %

Dyrektor Państwowego Przedszkola

w Kluczach

ogłasza zapisy dzieci

w wieku 3-6 lat

na rok szkolny 1999/2000.

Karty zgłoszeń wydawane są w kancelarii przedszkola.

Termin składania wypełnionych kart upływa

30 kwietnia br.

155.000,- 0,95%
645.000,- 3,94%
1.130.000,- 6,91%
470.000,- 2,87%

8.000.000,- 48,90%
950.000,- 5,81%
150.000,- 0,92%

100.000,- 0,61%
2.013.000,- 12,83%

135.000,- 0,83%
300.000,- 1,83%

2.100.000,- 12,83%
22.000,- 0,13%

288.058,- 1,76%

Waldemar Arnold - radny z Jaroszowca

będzie pełnił dyżury

w Domu Kultury HUTNIK

w dniach : 1 i 3 sobota każdego miesiąca

w godzinach od 17.00 - 18.30

w sali posiedzeń Rady Sołeckiej na parterze
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W miesiącu marcu we wszystkich
jednostkach Ochotniczych Straży Po
żarnych gminy Klucze odbywają się
zebrania sprawozdawcze, na których
strażacy zdają sprawozdania ze swej
działalności za ubiegły rok oraz za
twierdzają plan pracy na rok bieżący.

Obrady druhów strażaków
Rodaki - Ryczówek - Rydlin

Zebranie w Rodakach odbyło się w sobotę 13 marca.

Uczestniczyło w nim około 50 strażaków oraz zaprosze
ni goście: kpt. Edward Rogal - przedstawiciel Powiato
wej Państwowej Straży Pożarnej w Olkuszu, inspektor
OC w Urzędzie Gminy - Józef Filipek, sołtys wsi Roda
ki - Walentyna Kardynał i przewodnicząca KGW - Jadwi
ga Ziaja.

Jak dowiedzieliśmy się OSP w Rodakach liczy 52

członków, w ostatnim okresie przybyło trzech nowych.
Około 50 procent stanu stanowią młodzi chłopcy.

W Ryczówku zebranie odbyło się 14 marca br. Oprócz
druhów strażaków w zebraniu uczestniczyli; Gminny
Komendant OSP Jan Mól, inspektor OC w Urzędzie
Gminy Andrzej Janik oraz sołtys wsi - Maria Guzik. Tu

również dużą część strażaków stanowią młodzi chłopcy.
W obu zebraniach uczestniczyła prezes Zarządu Po

wiatowego OSP RP - Małgorzata Węgrzyn. Odznaczyła
ona Odznakami Wzorowego Strażaka kilku młodych
druhów.

Strażacy zarówno w Rodakach jak też w Ryczówku
mają wiele trudnych problemów do załatwienia, które

zapisali w swoim rocznym planie: muszą przeprowadzić
remonty w swoich remizach, zakupić sprzęt bojowy
i mundury. W Rodakach muszą pilnie wyremontować
beczkę umieszczoną na wozie strażackim oraz zrobić

instalacje grzewczą w garażu. Ponadto muszą zmienić

podłogę na dużej sali i wykonać odwodnienie od strony

północnej budynku remizy.
W Ryczówku natomiast chcą wykonać kilka ważnych

prac ponieważ przygotowują się do obchodów w 2002r.

jubileuszu 75 - lecia powstania straży. Chcą godnie
uczcić tę rocznicę.

Obydwie jednostki OSP należą do Kompanii Obwodo
wej, są wzywani na każdy sygnał.

W dniu 20 marca odbyło się zebranie OSP w Bydlinie,
uczestniczyło w nim około 50 strażaków. Zebranie otwo
rzył witając wszystkich gości i zebranych strażaków pre
zes OSP Stanisław Nocoń.W zebraniu uczestniczyli: pre
zes Gminnej i Powiatowej Straży Pożarnej Małgorzata
Węgrzyn, komendant Państwowej Powiatowej Straży Po
żarnej bryg. Ryszard Woch, przewodniczący Rady Gmi
ny Klucze Eugeniusz Kulawik, insp.OC Urzędu Gminy
Andrzej Janik, członek OSP, komendant gminny OSP

Jan Mól. Podczas obrad omówiono realizację zadań za
planowanych na rok 1998, wymieniono między innymi -

kapitalny remont strażnicy, remont kuchni i sanitaria
tów, wykonanie drzwi garażowych. Wspomnieć należy,
że w roku ubiegłym jednostka OSP Bydlin otrzymała sa
mochód osobowo - towarowy FORD TRANSIT.

Jak wynika z relacji komendanta Państwowej Powiato
wej Straży Pożarnej, jednostka OSP Bydlin uczestniczy
ła najczęściej spośród innych jednostek straży w akcjach
pożarniczych, należy ona również do Krajowego Syste
mu Ratownictwa Gaśniczego.

O zebraniach w Chechle i Kwaśniowie napiszemy
w następnym numerze EK.

Halina Ładoń
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Zwracam się z APELEM

do wszystkich Mieszkańców

Gminy Klucze o zaniechanie wypalania traw.

Wypalanie traw stało się plagą od wielu lat,

niesie z sobą wielkie niebezpieczeństwo

i zagrożenie

nie tylko dla środowiska naturalnego,

ale przede wszystkim

dla mienia i ludzi

Jan Mól

Komendant Gminny
/Aciąsku OSP Klucs
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Inicjatywa edukacyjna. Działa trzy lata i rozwija się...

Szkoła Biznesu
Jedyna tego typu szkoła w powiecie olkuskim

kształcąca osoby dorosłe. Posiada kierunki: 1 -

technik ekonomista o specjalności - finanse i ra
chunkowość, 2 - technik prac biurowych i 3 kieru
nek uruchomiony w bieżącym roku eksperyman-
talnie - technik administracji, którego słuchacze

są kształceni zgodnie z programem nauczania

ukierunkowanym na zmiany administracyjne, któ
re nastąpiły po 1 stycznia br. Wykładowcy na kie
runku Technik Administracji duży nacisk kładą na

wyrobienie wśród słuchaczy poczucia służebności

urzędnika państwowego wobec petenta.

Szkoła powstała we wrześniu 1996r.

z inicjatywy wójta gminy Klucze - Mał
gorzaty Węgrzyn, a jej organem zało
życielskim było Stowarzyszenie „Zie
mia Kluczewska”. Dyrektorem

Studium Biznesu jest Iwona

Walnik absolwentka SGGW -

AR w Warszawie, ukończyła rów
nież roczne podyplomowe studia pe
dagogiczne i studia podyplomowe na

Uniwersytecie Śląskim o kierunku

Organizacja i Zarządzanie Oświatą.
Studium obecnie liczy 76 słucha

czy. Zatrudnia 12 nauczycieli przed
miotów zawodowych, oraz dwóch na
uczycieli języków obcych - język an
gielski, niemiecki i rosyjski.

W bieżącym roku szkolnym
1998/99 uruchomiono przy Studium

Biznesu trzyletnie Społeczne Li
ceum Ogólnokształcące dla

Dorosłych, które zatrudnia dodat
kowo siedmiu nauczycieli. Ukończe
nie Liceum upoważnia automatycz
nie do przystąpienia do egzaminu doj
rzałości, a jego słuchacze uzyskują
uprawnienia do podjęcia studiów,
bądź też nauki w szkołach pomatural
nych. Obecnie jest 50 słuchaczy. Na
uczanie odbywa się w tzw. zespołach
przedmiotowych. Aby zostać słucha
czem Studium Biznesu należy wnieść

jednorazową opłatę tzw. wpisowe
w kwocie 100 zł. oraz czesne miesięcz
ne w kwocie 120 złotych. Opłaty po
bierane są za okres 10 miesięcy z wy
łączeniem miesięcy wakacyjnych.

Obydwie szkoły
posiadają status

Szkoły Publicznej
nadany im decyzją
kuratora Oświaty

w Katowicach.

Szkoła rozpoczęła działalność od

„zera”, nie posiadała lokalu ani

sprzętu. Z wpłat czesnego i wpiso

wego tworzona jest i utrzymywana
cała baza dydaktyczna. Obecnie

szkoła posiada kompletnie wyposa
żoną pracownię komputerową - 10

stanowisk z komputerami i drukar
kami, można więc równocześnie

pracować z 10 osobami. Ponadto

szkoła posiada pracownię techniki

biurowej z 12 maszynami elektro

nicznymi, w której słuchacze

w trakcie dwuletniego kształcenia

zdobywają umiejętności sprawnego

pisania. Szkoła ma również dostęp
do INTERNETU.

Ciekawą formą kształcenia doro

słych jest działający przy szkole

Ośrodek Kursowy. Organizowane są

tu kursy obsługi komputera - I. II.

i III. stopnia, kursy obsługi biura

i sekretariatu, a w najbliższym cza
sie na przełomie kwietnia i maja bę
dzie organizowany 40 - godzinny
kurs dla osób rozpoczynających
działalność gospodarczą - “Sam

prowadzę własną firmę” oraz 20 -

godzinny kurs związany z agrotury
styką - “Determinanty sukcesu w tu

rystyce wiejskiej”.
Szkolenia adresowane są do ludno

ści wiejskiej i rolników zamieszkują
cych teren gminy Klucze i gmin

ościennych. Pierwszeństwo w szkole
niach mają rolnicy oraz mieszkańcy
wsi pozostający bez pracy, którzy bę
dą tu mogli zdobyć nowe pozarolnicze
kwalifikacje. Na szkolenia szkoła

otrzymała pieniądze z Agencji Re

strukturyzacji i Modernizacji Rolnic
twa w Warszawie.

Halina Ładoń

Jak w ogrodzie botanicznym!
Kiedy w roku 1970 otwarto Dom Kultury “PAPIERNIK”

w Kluczach, dyrekcja Fabryki Papieru oraz kierownictwo

Domu Kultury postanowiło upiększyć korytarz. Zakupio
no wówczas od Józefa Iwana mieszkańca Klucz - Osady za

8 tysięcy złotych średniej wielkości palmę. Miała ona wów
czas 5 lat. Stała na górnym korytarzu DK, była “oczkiem

w głowie” pracowników Domu Kultury, stanowiła piękny
element dekoracyjny, była tłem dla wielu fotografujących
się tam gości.

Po wybudowaniu w 1994 Ośrodka Zdrowia w Kluczach pani doktor

Zofia Jezierska - kierownik ośrodka poprosiła, aby tę palmę ofiarowano

do ośrodka zdrowia. Stworzono dla niej fantastyczne warunki. Rośnie

w samym sercu obiektu w otoczeniu zieleni. Słońca ma wiele ponieważ
fragment dachu nad palmą jest przeszklony. Bardzo ciekawa architek
tura ośrodka zdrowia sprawia, że palma czuje się jak w ogrodzie bota
nicznym. Państwo Iwanowie, podczas swojej bytności w Kluczach odwie
dzali swoją palmę i zachwycali się jej niewiarygodnym wzrostem. Pal
ma ta nigdy nie chorowała i nadzwyczaj pięknie rośnie. Obecnie, długo
letni pracownik Domu Kultury - Andrzej Miszczyński odwiedzając ośro
dek zdrowia - jak mówi, z sentymentem i zachwytem spogląda na to uro
cze, niezwykle piękne drzewko, którego wysokość sięga około 4 metry.
Rozpiętość liści wynosi około 6 metrów, a drewniana donica w której ro
śnie palma zrobiona jest na zamówienie, jej bok wynosi ponad lmetr.

Palma rzeczywiście jest bardzo piękna, a pracownicy ośrodka zdrowia są

z niej dumni i otaczają ją szczególną troską.
Halina Ładoń
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Pieczarkarskie problemy

O załamaniu
Janusz Walnik - absolwent Akademii Rolniczej w Krako

wie - kierunek ogrodnictwo. Po ukończeniu studiów - za
mieszkał w Kwaśniowie razem ze swoją żoną Iwoną, która

również studiowała ogrodnictwo. Pełni zapału 10 lat temu

ochoczo rozpoczęli działalność rolniczą. Otrzymali od

rodziców gospodarstwo rolne o powierzchni 3,5 hektara

oraz pieczarkarnię. Przez kolejne lata uprawa pieczarek
dawała im pełne zadowolenie, przynosiła im pełną satys
fakcję, mimo iż praca przy produkcji pieczarek nie jest
łatwa. W ubiegłym roku ogólnie rolnictwo się załamało.

Cena pieczarek spadła około 45% nie ma też stałego ryn
ku zbytu. Rolnicy nie czują się pewnie, nie wiedzą co cze
ka ich za rok lub dwa.

Zpanem Januszem Walnikiem

rozmawia: Halina Ładoń

się rolnictwa

Prowadzicie Państwo dział

specjalny produkcji rolnej -

pieczarkarnię, ale również

produkcję zboża i ziemnia
ków. Proszę powiedzieć ja
kie są Państwa odczucia, czy

jest to wszystko w miarę
opłacalne?

Pieczarkarnia to nasze główne zaję
cie, zboże natomiast i ziemniaki upra
wiamy tylko z potrzeby uzyskania sło
my. Potrzebujemy słomę do produkcji
pieczarek, mamy swoją od lat rozpra
cowaną technologię upraw i tego się
trzymamy. Słoma jest nam potrzebna
jako podłoże pod uprawy, a koński

obornik przywozimy ze Stadniny Ko
ni w Udorzu. Są wprawdzie gotowe
kostki podłoża z grzybnią, ale jest to

bardzo kosztowne i wówczas produk
cja jest mniej opłacalna. Zużyty obor
nik spod upraw wywozimy na pole
i uprawiamy na przemian ziemniaki

i zboże. Oczywiście z uprawy żyta
i ziemniaków nie ma żadnych korzy
ści, wychodzi się na zero. Z 1 ha zbie
ramy około 3 ton zboża, dobrze, że

możemy je sprzedać w pobliskim mły
nie w Bydlinie, natomiast jeśli chodzi

o ziemniaki to z produkcją schodzimy
do minimum gdyż ich produkcja wy

maga wiele pracy, a sprzedać nie ma

gdzie, nikt na naszym terenie nie sku
puje ziemniaków. Nieopłacalność wy
nika przede wszystkim z faktu, że dro

gi jest nawóz i cała obróbka pola. Na
tomiast jeśli chodzi o pieczarki to na

razie jeszcze jest szansa uzyskania
pewnych dochodów. Mamy dwa cykle
produkcji, pierwszy cykl zimowy roz
poczyna się w październiku, nato
miast cykl wiosenny rozpoczyna się
w marcu. Właśnie w tej chwili przygo
towujemy podłoże pod uprawy.
W ostatnim okresie rolnictwo się zała
mało. Jesteśmy i my zaniepokojeni
tym faktem, gdyż chcieliśmy praco
wać na gospodarstwie, mamy z tej pra
cy wielką satysfakcję, po prostu to lu
bimy. Ukończyliśmy studia rolnicze

z nadzieją, że będziemy wykorzysty
wać nasze umiejętności w naszej wy
marzonej pracy. Teraz obawiamy się,
że będzie finansowo coraz gorzej.

Jaka jest powierzchnia
upraw i jakie macie Państwo

zbiory pieczarek?
Mamy 580m2 upraw, a zbieramy od

15-20kgpieczarekz1 m2.

Gdzie Panje sprzedaje?
Głównie na giełdzie w Krakowie,

ale jak obserwuję, ceny pieczarek są

coraz niższe.

Jest Pan delegatem z gminy
Klucze do Małopolskiej Izby
Rolniczej. Co nowego mówi się
o rolnictwie?

30 stycznia odbyło się Walne Zgro
madzenie Członków MIR, wybrano
nowe władze. Na zjeździe zaakcepto
wano plan pracy. Natomiast podczas
tego styczniowego spotkania nie było
niestety żadnych optymistycznych ak
centów w wypowiedziach przedstawi
cieli władz województwa.

Jakie więc zadania Państwa

zdaniem stoją przed władzami

Izb Rolniczych, czego rolnicy
oczekują?

Uważamy, że bardzo ważnym ele
mentem w działalności rolniczej jest
przygotowanie aktów prawnych po
zwalających tworzyć grupy produ
cenckie np. hodowców trzody chlew
nej, drobiu, producentów pieczarek.
Prawdopodobnie takie akty są przygo
towywane, ale kiedy one zostaną prze
kazane pod obrady sejmu tego nie

wiemy. A tymczasem dochody rolni
ków spadły o około 30%. Drugim waż
nym problemem w rolnictwie jest
obowiązek opłacania składki na

KRUS za domownika, którym jest dla

przykładu dziecko rolnika tzw. absol
went. Wszyscy inni poza rolnikami

nie mają obowiązku opłacania skład
ki na ZUS za swoje dziecko, które

ukończyło szkołę średnią czy też stu
dia i pozostaje bez pracy. Rejestruje
się w Rejonowym Biurze Pracy i na tę

pracę oczekuje. W rodzinie rolniczej
za absolwenta, który także może zare
jestrować się w biurze pracy rodzic

natychmiast ma obowiązek zapłacić
składkę na KRUS. Jeśli do tego rol
nik ma niepracującą żonę to za nią
też opłaca składkę na KRUS. Ważnym
problemem jest także to, że rolnicy
nie mogą iść na wcześniejszą emerytu
rę, z czego natomiast mogą skorzystać
pracownicy innych działów gospodar
ki. W związku z tym chcielibyśmy ja
ko delegaci Izb Rolniczych pracować
nad zmianami przepisów, które

w znacznym stopniu paraliżują życie
na wsi.

Dziękuję za rozmowę.

Halina Ładoń



ECHO KLUCZ kwiecień 1999 str. 7

O czym mówi

nadkomisarz Mirosław Lis
pełniący obowiązki Komendanta Komisariatu Policji w Kluczach

;Ya<Z/iomi»orx Mirosław Lis

pełni obowiązki komendanta

od 1 listopada 199Sr. mieszka
w Olkuszu, ma 42 tata.

Proszę powiedzieć jaka jest
struktura komisariatu

Na posterunku pracuje 20 policjan
tów oraz sekretarka na etacie cywil
nym. A struktura przedstawia się na
stępująco: w zespole kryminalnym
pracuje 3 funkcjonariuszy, w druży
nie patrolowo - interwencyjnej 8, re
wir dzielnicowy obsługuje 3 funkcjo
nariuszy, dyżur pełni całodobowo 5

funkcjonariuszy. Jest to naprawdę
mała liczba. Uważam, że w każdej ko
mórce organizacyjnej powinno być
więcej policjantów, szczególnie w re
wirze dzielnicowych, gdzie częstszy
kontakt z ludźmi dobrze wpływa na

współpracę. W Kluczach jest na przy
kład tylko jeden dzielnicowy, drugi
obsługuje: Jaroszowiec, Zalesie, Bogu-
cin, Golczowice, Kolbark, Bydlin i By-
dlin Zawadkę oraz Krzywopłoty,
a trzeciemu podlegają sołectwa: Che-

chło, Rodaki, Ryczówek, Kwaśniów,
Hucisko, Góry Bydlińskie, Godawica,
Cieślin i Stoki Kwaśniowskie. Jak wi
dać teren przypadający jednemu
dzielnicowemu jest rozległy. Zupełnie
inaczej sytuacja przedstawiałaby się
gdyby na każdego dzielnicowego przy
padały 3-4 wsie.

Liczniejsza powinna być także dru
żyna patrolowo-interwencyjna. Przy
służbie całodobowej funkcjonariusze
muszą pracować w godzinach nad
liczbowych za które nie otrzymują
wynagrodzenia, jest to po prostu
służba.

Czy jest szansa na zwiększe
nie liczy funcjonariuszy w klu
czewskirn komisariacie?

Resort nie znajduje środków, aby
zwiększyć obsadę komisariatu. Na
dzieja jest tylko we władzach samorzą
dowych. Komendant Główny Policji
w swoim zarządzeniu przewiduje, że

mają rację bytu tylko komisariaty
o obsadzie etatowej nie mniejszej niż

25 osób. W myśl tego zarządzenia,
o ile nie zmienią się przepisy, istnieje
obawa, że komisariat w Kluczach ist
niał będzie do końca 2000 roku. Ta

sytuacja bardzo nas niepokoi. Mamy
jednak nadzieję , że odpowiednie wła
dze razem z władzami samorządowy
mi całego kraju podejmą działania

zmierzające do pozostawienia struk
tur policji w dotychczasowym stanie,
biorąc choćby pod uwagę wciąż rosną
cą przestępczość.

Obserwując stwierdzam, że w poli
cji jak i w całej administracji publicz
nej jest obecnie bardzo duża biuro
kracja. Przy zmianie kodeksów kar
nych oczekiwaliśmy na pewne zmia

ny, sądziliśmy, że zmniejszy się ilość

druków potrzebnych w prowadzeniu
postępowania na różnych odcinkach

naszej pracy. Tak jednak nie jest. Wy
nikiem tego zjawiska jest fakt, iż

mniejsza jest ilość policjantów na uli
cach, a tego przede wszystkim oczeku
je społeczeństwo.

Jakie są najpilniejsze po
trzeby posterunku?

Jedyny radiowóz który mieliśmy
uległ wypadkowi. Bardzo by się przy
dał drugi, właśnie na taki krytyczny
moment. Z uwagi na rozległy teren

nie ma możliwości wykonywania co
dziennych obowiązków bez samocho
du.

Bardzo pilnie potrzebujemy do na
szej pracy minimum trzech radiotele
fonów, które na co dzień moglibyśmy
użytkować w służbie, natomiast w cza
sie klęsk żywiołowych byłyby wykorzy
stane w systemie łączności Obrony Cy
wilnej.

Zjakimi przestępstwami spo
tykacie się panowie najczę
ściej tu na naszym terenie?

Należy tu wymienić przede wszyst
kim: kradzieże mienia i kradzieże

z włamaniem. Stanowią one 50%

wszystkich zdarzeń na terenie gminy.
Najbardziej zagrożonym terenem jest
Godawica, Stoki Kwaśniowskie, By
dlin, a zdecydowanie najwięcej prze

stępstw tego typu jest w Golczowicach,

najczęściej w domkach letniskowych.
Zmalała natomiast przestępczość
w Kluczach i Jaroszowcu.

Za niesamowitą bezmyślność uwa
żam niszczenie urządzeń telekomu
nikacyjnych na szkodę TP S.A. Pod
czas tego typu zachowań uległy znisz
czeniu: - półkabina telefoniczna

w Ryczówku, aparat wrzutowy w Klu
czach Osadzie, szafa kablowa w By-
dlinie. Ci którzy niszczą nie zdają so
bie sprawy, że telefon może uratować

niejednokrotnie życie, a może to być
ktoś z bliskiej rodziny sprawcy tego

czynu.
Jak widać przestępczość się prze

mieszcza, nie ma stałych miejsc.
A co najbardziej bulwersuje

w zachowaniach młodzieży?
Jedną z dominujących kategorii są

pobicia wśród młodzieży w szkole,
często na dyskotekach. Tu apeluję do

młodzieży o rozsądek. Jest przecież
wiele sposobów na rozwiązanie pro
blemów i konfliktów. Agresja nie jest
wyjściem z sytuacji, a konsekwencje
wejścia w konflikt z prawem często po
nosi rodzina.

Korzystając więc z dzisiejszej okazji,
chciałem powiedzieć młodym lu
dziom, że bardzo ważne jest, aby
strzegli swojego autorytetu i opinii
w swoim środowisku, młodzieńcze wy
stępki często rzutują na całe później
sze życie.

Dziękuję za rozmowę

Z nadkomisarzem

Mirosławem Lisem

rozmawiała: Halina Ładoń

INFORMACJA POLICJI
zdarzenia w miesiącu marcu 1999

<*■W nocy z 28.02. na 01.03. nieznani sprawcy dokonali kradzieży z włama
niem w nowo wybudowanym domu w miejscowości Ryczówek. Straty osza
cowano na około 4 000 zł.

*■ W dniu 01.03. nieletni mieszkaniec Bydlina powiadomił KP Klucze o pobi
ciu go w dniu 28.02. w Kluczach na Oś. XXX-lecia przez pięciu młodych lu
dzi

«•* W dniu 06.03. miała miejsce kradzież drewna z lasu w masywie leśnym po
między miejscowościami Kolbark - Cieślin na szkodę mieszkańca Zalesia.

Straty oszacowano na kwotę 400 zł. Sprawcę ustalono

W dniu 07.03. mieszkanka Jaroszowca zgłosiła gwałt na jej osobie przez
mieszkańca tej samej miejscowości. W wyniku prowadzonych czynności, kil
ka dni później mężczyzna podejrzany o dokonanie gwałtu został zatrzyma
ny. Sprawę prowadzi Komisariat Policji w Kluczach

*■ W tym samym dniu o godz. 19.20 w Chechle nietrzeźwy kierujący samocho
dem osobowym marki Fiat 125p mieszkaniec Sosnowca wraz z dwoma kole
gami (również nietrzeźwymi) uderzył w ogrodzenie posesji mieszkanki Che-

chła

W dniu 08.-03. nieznani sprawcy dokonali kradzieży z włamaniem do skle
pu spożywczego w Kwaśniowie Dolnym. Skradziono artykuły spożywcze na

kwotę około 2 500 zł.

<*“ W tym samym dniu około godz. 11.30 kierujący samochodem osobowym
marki Fiat CC mieszkaniec Sosnowca na drodze Rodaki - Klucze nie dosto
sował prędkości do panujących warunków atmosferycznych, na luku drogi
wypad! z niej i kilkakrotnie dachując wpadł do przydrożnego rowu.

*" W dniu 10.03. mieszkanka Klucz powiadomiła o kradzieży z włamaniem do

niezamieszkałego domu w Kluczach na ulicy Olkuskiej. Sprawcy skradli ar
maturę łazienkową o wartości 500 zł.

*■ W dniu 14.03. Komisariat Policji w Kluczach został poinformowany o wła
maniu do domku letniskowego w miejscowości Ryczówek - Godawica. Spraw
cy dokonali kradzieży różnych przedmiotów o wartości 1 200 zł. na szkodę
mieszkanki Dąbrowy Górniczej

<*" W nocy z 19 na 20.03. około godziny 1.15 w Jaroszowcu funkcjonariusze
Komisariatu Policji w Kluczach w wyniku bezpośredniego pościgu dokona
li zatrzymania sprawców kradzieży samochodu osobowego marki PF

126p stanowiącego własność mieszkańca Jaroszowca. Sprawcami kradzieży
byli trzej młodzi mężczyźni mieszkańcy gminy Klucze, jeden z nich był nie
trzeźwy.
W dniu 21.03 o godz.11.25 w Kluczach na ulicy Rabsztyńskiej kierujący sa
mochodem dostawczym marki Lublin zajechał drogę prawidłowo jadącemu
samochodowi służbowemu marki Polonez - radiowóz z Komisariatu Policji
w Kluczach w wyniku czego doprowadził do zderzenia się tych pojazdów. Po
stępowanie w tej sprawie prowadzi WRD KPP Olkusz.

W tym samym dniu Komisariat Policji w Kluczach został poinformowany
o dwóch włamaniach do domów. Pierwsze włamanie miało miejsce w Bydli-
nie - Zawadce, sprawcy włamali się do niezamieszkałego domu. Nieznani

sprawcy dokonali kradzieży różnego rodzaju przedmiotów na sumę około

500 zł. na szkodę mieszkanki Sosnowca. Drugie włamanie miało miejsce
w Golczowicach, sprawcy włamali się do domku letniskowego po uprzednim
wyważeniu drzwi wejściowych. Dokonali kradzieży różnych przedmiotów na

sumę około 850 zł. na szkodę mieszkanki Sosnowca.

W dniu 25.03. Komisariat Policji w Kluczach został powiadomiony o kra
dzieży z włamaniem do budynku - schroniska toromistrza mieszczącego się
w Jaroszowcu przy stacji PKP w lesie. Sprawcy dokonali kradzieży różnego
rodzaju przedmiotów na ogólną sumę 2 000 zł.

Do dnia 30 marca br. Komisariat Policji odnotował 8 kolizji
drogowych, przeprowadził 95 interwencji, z czego 17 interwen
cji było związanych z przemocą w rodzinie, 5 osób zostało odwie
zionych do Izby Wytrzeźwień w Jaworznie.


